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براساس آمار ماهانه گمرک، صادرات کالا از کشورمان در فصل 
تابستان ۱۴۰۱ نسبت به فصل بهار ۱۴ درصد در ارزش کاهش 
داشــته و واردات نیز در این فصل نسبت به فصل بهار ۹ درصد 

افزایش در ارزش داشته است.
سخنگوی سابق گمرک ایران گفت: در تابستان ۱۴۰۱، نزدیک به ۲۴ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۱۱ میلیارد و ۱۸۲ میلیون دلار از کشــورمان به 
سایر کشور ها صادر شد و ۸ میلیون و ۱۶۶ هزار تن کالا به ارزش ۱۳ میلیارد و 

۵۶۷ میلیون دلار به کشور در این سه ماه  واردات وارد شده است.
لطیفی افزود:صادرات کالا از کشورمان در فصل تابستان نسبت به فصل بهار 

امسال ۱۳ درصد در وزن و ۱۴ درصد در ارزش کاهش داشته و واردات نیز در این 
فصل نسبت به فصل بهار بدون تغییر در وزن با ۹ درصد افزایش در ارزش همراه 
بوده است. وی در ادامه بیان کرد:کا لاهای صادراتی در تابستان ۱۴۰۱ نسبت به 
تابستان سال گذشــته ۲۰ درصد در وزن کاهش داشته و یک درصد در ارزش 
افزایش داشــته است و واردات کالا در تابستان امسال نسبت به تابستان ۱۴۰۰ 

کاهش ۲۴ درصدی در وزن و رشد ۵ درصدی در ارزش داشته است.
سخنگوی سابق گمرک ایران درباره پنج مقصد اصلی صادرات در تابستان و 
روند تغییرات نسبت به فصل بهار امسال گفت: چین با ۳ میلیارد ۶۲۸ میلیون 
 دلار )کاهــش ۱۴ درصدی(، عراق با یک میلیارد و ۵۵۸ میلیون دلار )کاهش

 ۱۵ درصدی(، امارات با یک میلیارد و ۴۶۷ میلیون دلار )کاهش ۱۱ درصدی(، 
ترکیه با ۸۸۹ میلیون دلار )کاهش ۴۹ درصدی( و هند با ۴۸۰ میلیون دلار )رشد 

۱۳ درصدی( پنج کشور صادراتی کالا های ایران در فصل تابستان بودند.
همچنیــن لطیفی در ادامه با اشــاره به پنج مبدا واردات در تابســتان و روند 
 تغییرات نســبت به بهار امســال افزود: امارات با ۳ میلیارد و ۷۸۰ میلیون دلار 
)رشــد ۱۰ درصدی(، چین با ۳ میلیارد و ۷۱۵ میلیون دلار )رشد ۱۹ درصدی(، 
ترکیه با یک میلیارد و ۴۰۷ میلیون دلار )رشد ۱۱ درصدی(، هند با ۸۶۸ میلیون 
دلار )رشــد ۷۰ درصدی( و روسیه با ۴۸۲ میلیون دلار )رشد ۲۲ درصدی( پنج 

کشور وارداتی کالا به ایران بودند.

کند شدن روند صادرات غیر نفتی در تابستان ۱۴۰۱

 سهم عمده ایران در تدوین استاندارد های 
بین المللی نانو 

رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: ایران ســهم عمده ای در تدوین 
استاندارد های بین المللی نانو دارد.

آقای مهدی اسلام پناه با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد ۱۲ درصد از استاندارد های بین المللی را در 
حوزه نانو تکنولوژی تدوین کرده است افزود: اعطای نشان نانونماد، محصولات نوآورانه و دانش بنیان 
کشور را در مسیر تجاری سازی قرار می دهد. رییس ســازمان ملی استاندارد ایران ادامه داد: در آینده 
نزدیک »نانونماد« به عنوان نشان تاییدیه سازمان ملی استاندارد ایران برای محصولات نانو تکنولوژی 
به بهره برداری می رسد. اسلام پناه به همکاری معاونت ارزیابی کیفیت سازمان ملی استاندارد ایران با 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در حوزه محصولات دانش بنیان، اشاره کرد و گفت: سازمان 
ملی استاندارد ایران نانو نماد را با همفکری نخبگان، بخش خصوصی و سرمایه های فکری و علمی، 
برای تجاری سازی و صادرات گستره در حوزه تکنولوژیک به بهره برداری می رساند.رییس سازمان ملی 
استاندارد ایران با بیان اینکه امروز فناوری در دنیا حرف اول میزند، افزود: نمایشگاه فناوری نانو بخشی از 
توانمندی های نانو تکنولوژی کشور را به نمایش گذاشته که این دستاورد های علمی امیدبخش آینده ای 
روشن برای کشور است.  سیزدهمین نمایشگاه فناوری نانو با حضور بیش از ۱۶۰ شرکت در نمایشگاه 
نانو در حوزه های مختلفی نظیر نفت و انرژی، بهداشت و سلامت، آب و محیط زیست، کشاورزی و 
بسته بندی، خودرو، رنگ و پوشش، ساختمان، منسوجات و مواد پیشرفته از ۹ تا ۱۲ مهر در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران در حال برگزاری است.

وعده برگزاري اجلاس سراسری الگوی ملی کشت، 
یكشنبه آینده 

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اجلاســیه 
سراسری الگوی ملی کشت با حضور مسئولان و دست اندران وزارت کشاورزي 

روز یكشنبه ۱7 مهر برگزار مي شود.
محمد قربانی، معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی در برنامه گفتگوی ویژه 
خبری گفت: قرار بود اجلاسیه سراسری الگوی ملی کشت روز )یکشنبه ۱۰ مهرماه( با حضور معاون 
اول رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزیر نیرو برگزار شود، ولی به دلایلی این جلسه برگزار 
نشد و یک هفته به تأخیر افتاد.به گفته وی مراسم قطعاً در روز یکشنبه ۱۷ مهر برگزار می شود.او گفت: 
در تدوین الگوی کشت هیچ مشکلی نداریم و وزارت جهاد کشاورزی با محوریت سازمان تات سه هفته 
قبل الگو را تدوین کرده است.قربانی افزود:، چون الگوی کشت را یک سند ملی وفاق برای تأمین امنیت 
غذایی پایدار می دانیم، نیازمندیم که دستگاه های مختلف مانند وزارت کشور، وزارت نیرو، وزارت نفت، 
وزارت صمت، ســازمان برنامه و بودجه، سازمان محیط زیست، وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک 
مرکزی، حتی صدا و سیما و... در آن مشارکت داشته باشند.معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: الگوی کشت هم شامل محصولات پاییزی و هم محصولات بهاره می شود که 
در ارتباط با محصولات پاییزی چهار تا محصول اساسی مانند گندم، جو، کلزا، چغندر را داریم که یک 

پیش برنامه ای قبلًا به استان ها  ارسال شده است.
 او افزود: وزارت جهاد کشاورزی بر اساس بند ت ماده ۳۵، سیاست های کلی قرار است الگوی کشت را 
طراحی و اجرا کند، اما این موضوع نیازمند تأمین منابع و الزامات مورد نیاز در قانون بودجه است و وزارت 
جهاد کشاورزی هیچ کوتاهی در ابلاغ الگوی کشت نکرده است.قربانی اضافه کرد: برای ابلاغ الگوی 
کشت اطلاعات کامل برای مطالعه در اختیار سازمان برنامه و بودجه در خصوص تامین منابع و وزارت 
نیرو برای بخشودگی آب بهاء قرار گرفته شده است و ما اجرای الگوی کشت را با منابعی که در اختیار 
داریم شروع می کنیم و در قانون بودجه ۱۴۰۲ منابع ویژه ای را هم پیشنهاد خواهیم کرد و در این راستا 
سازمان برنامه و بودجه و کمیسیون برنامه و بودجه وزارت جهاد کشاورزی را همراهی خواهند کرد تا این 
طرح با سرعت اجرا شود.محمدجواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی آب و منابع طبیعی مجلس 
در ارتباط تلفنی با برنامه گفت: موضوع الگوی کشت با تأخیر مواجه شده و در این راستا قطع به یقین 
باید تدابیری اتخاذ شود که این همه تأخیر جبران شود و هم اینکه بتوانیم کار را عملیاتی و اجرایی کنیم.
او با بیان اینکه حدود ۱۵ سال پیش الگوی کشت ابلاغ شده و در این راستا دستگاه های متولی باید کار 
را عملیاتی و اجرایی می کردند که متأسفانه این اتفاق نیفتاد گفت: در راستای بحث امنیت غذایی که گره 
خورده به امنیت ملی این موضوع باید عملیاتی و اجرایی بود.عسکری با بیان اینکه کمیسیون کشاورزی 
مجلس در نامه ای به رئیس جمهور، دولت را مکلف به اجرایی و عملیاتی کردن الگوی کشت کرده 
است گفت: در روز سه شنبه با معاون اول رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، وزیر نیرو، 
وزیر نفت، وزیر صمت و وزیر جهاد کشاورزی برای تعیین تکلیف اجرا و عملیاتی شدن الگوی کشت 
جلسه ای در کمیسیون کشاورزی آب و منابع طبیعی مجلس برگزار خواهد شد تا ایرادات و نقص هایی 

این طرح برطرف شود.                                                       
حجت الله ورمزیاری، مدیر گروه کشاورزی مرکز پژوهش های مجلس در ارتباط تلفنی با این برنامه 
گفت: تاخیر در تدوین و اجرای الگوی کشت موجب ضرر بیشترکشاورزان، هدر رفت منابع و آب، تداوم 
وابستگی کشور به محصولات اساسی، واردات آن می شود و  ما سالیان سال است که مشکل الگوی 
کشت داریم و یک سال پیاز زیاد می کاریم یک سال گوجه و واقعاً کشاورز ها متضرر می شوند.او با بیان 
عملی نشدن الگوی کشت برنج  در ۳ استان شمالی در گذشته، گفت: با این سوابق و تجربه های شکست 
خورده، وزارت جهاد کشاورزی چه رویکردی در الگوی کشت دارد تا کشاورز با توجه به سود دهی بیشتر 
محصولات غیر اساسی از الگوی کشت تبعیت کند.ورمزیاری گفت: برای طرح احیاء و توسعه اراضی 
۵۵۰ هزار هکتاری دشــت خوزستان و گیلان  هزینه مالی زیادی صرف شد و خیلی راحت می شود 
محصولات اساســی را در آن با حداکثر بهره وری به صورت دانش بنیان پیش برد آیا وزارت جهاد 
کشاورزی آنجا توانسته موفق کار کند؟ او گفت: وظیفه ذاتی وزارت جهاد کشاورزی تدوین و هدایت 
الگوی کشت است و نباید اجرای قوانین را به سطوح بسیار رده بالای کشور وصل کند چرا که این عمل 

موجب کند شدن کار ها و تصمیم گیری ها می شود
 ورمزیاری درخصوص بســته سیاستی جذاب دولت هم گفت: باید تشکل های کشاورزی تشکیل، 
تعاونی تولید مدرن ســازی، کشاورز آموزش و پشتیبانی شــود.معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی 
وزارت جهاد کشــاورزی در پاسخ مدیر گروه کشاورزی مرکز پژوهش های مجلس گفت: مشوق ها و 
سیاست های تشویقی  مانند تسیهیلات یارانه ای، کمک های بلاعوض، بخشودگی آب بهاء و... در 

حمایت از کشاورزانی که الگوی کشت را رعایت کنند در نظر گرفته شده است.

اینفوگراف

وزیر راه و شهرســازی در جلسه شورای مسكن بر جذب 
مشارکت مردمی برای اجرای طرح نهضت ملی مسكن تاکید 

کرد.
جلسه پایش مسکن، دیروز به ریاست »رستم قاسمی« وزیر راه و شهرسازی 
برای بررسی روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن در برخی استان های کشور 

با حضور »هادی عباسی« قائم مقام وزیر در طرح نهضت ملی مسکن و سایر 
معاونان بخش مسکن در ساختمان دادمان برگزار شد.در این نشست برخی از 
استان ها از جمله خراسان جنوبی، یزد، بوشهر، فارس و کرمان به ارائه آماری از 

اجرای طرح نهضت ملی مسکن در استان خود پرداختند.
در این جلسه بر احداث مسکن به صورت یک طبقه در استان ها تأکید شد؛ 

همچنین امکان تهاتر واحدهای موجود در بافت فرسوده با واحدهای احداثی 
مورد تأیید قرار گرفت.رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی در این نشست، بر 
جذب مشارکت مردمی برای اجرای طرح تاکید کرد و از اهتمام وزارتخانه برای 
اجرای مردمی تولید مسکن خبر داد. هادی عباسی اصل قائم مقام وزیر راه و 
شهرسازی در طرح نهضت ملی مسکن و معاون مسکن و ساختمان وزارتخانه 

ضمن اعلام پایش اجرای طرح نهضت ملی مسکن در تمامی استان های 
کشور بر اجرای طرح بر اساس محله محوری و مسجد محوری تاکید کرد.

 تاکید وزیر راه و شهرسازی بر جذب مشارکت مردمی
 در طرح نهضت ملی مسکن

سخنگوی اقتصادی دولت گفت:کاهش قطعی برق 
و اقدامات حمایتی دولت از تولید موجب شد تا رشد 
اقتصادی در بهار سال ۱۴۰۱ به ۴.۳ درصد برسد.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشســت خبری که دیروز برگزار شد گفت: در ابتدای سال 
وضعیت تولید منفی ۵.۸ بوده که در شــهریور ماه سال جاری 
به مثبت. ۶.۷ رســید. همچنین کاهش قطعی برق و اقدامات 
حمایتی دولت از تولید موجب شد تا رشد اقتصادی در بهار سال 

۱۴۰۱ به ۴.۳ درصد برسد.
وی ادامه داد: تورم تولیدکننده وضعیت بهتری دارد به طوری 
که این عدد از ۷۳ درصد تورم تولید کننده در بهار سال گذشته 

به ۴۹ درصد در بهار امسال کاهش یافت.
سخنگوی اقتصادی دولت تصریح کرد: دولت در اصلاحات 
اقتصادی ابتدا خود را مسئول می داند، به همین دلیل امسال از 
تنخواه کمتر از ۱۰ هزار میلیارد تومان استفاده شد که این رقم در 

سال گذشته ۵۰ هزار میلیارد تومان بود.
خاندوزی خاطرنشــان کرد: دولت موفق شد ۷۰ هزار میلیارد 
تومان اصل بدهی دولت قبل را تسویه کند؛ همچنین مساله 
رشد ۵۳ درصدی خرید گندم و تسویه کامل با گندمکاران در این 

مدت کوتاه بی سابقه بود.
این عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره قرارداد ۲۵ ساله با چین 
گفت: در راهبرد دولت اقتصادهای مؤثر مانند چین بسیار مهم 
بوده و در موارد مختلف همکاری های مؤثری در حال شــکل 

گیری است اما گزارش عملکرد را باید بعد از اجرا داد.
خاندوزی با تاکید براین موضوع که کنترل تورم اولویت اول 
اقتصاد کلان دولت اســت و تصریح کرد: انتظار اقتصادانان و 
فعالان اقتصادی نیز همین است، در دیدار هشتم شهریور طبق 

تاکید رهبر انقلاب باز هم کنترل تورم مورد تاکید قرار گرفت.
سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: رصد هفتگی کمیته تورم 
توسط بانک مرکزی و پایش مستمر و هفتگی انجام می شود 
و هدف این اســت که تا مسیر پایان سال تورم را رصد کنیم و 

گزارش آن را یک هفته در میان به رئیس جمهور ارسال کنیم.
خاندوزی با اشاره به وضعیت بورس گفت: ثبات بازار سرمایه 
همواره برای رئیس جمهور مهم است، بسته ۱۰ بندی در دو ماه 
انتهایی سال گذشته و دو ماه ابتدایی سال جاری مثبت بوده اما با 
شروع خرداد و ریزش کامودیتی ها بازار به ریزش و نوسان ادامه 
داد و شایعه ها بر آن دامن زده و در روزهای اخیر هم اغتشاشات 
باعث ریزش و نوســان بورس شده است اما بازار اکنون بسیار 

ارزنده بوده و واریز اول صندوق تثبیت اجرایی شد.
وزیر اقتصاد با اشــاره به موضوع کسری بودجه گفت: دولتی 

که دارایی گران بهایی دارد نباید کســری بودجه داشته باشد و 
مقاومت برخی دستگاه ها در ادامه روند کسری بودجه مؤثر بوده 

و دولت دیگر در این باره مماشات نمی کند.
این مقام مسئول با اشاره به اغتشاشات روزهای اخیر گفت: 
دیروز مذاکره ای با وزیر ارتباطات داشتیم تا برای معافیت های 
مالیاتی به کســب و کارهایی که از اغتشاشات ضربه خوردند 

فکری شود.
خاندوزی با بیان اینکه در بخش صنعت بیشــترین افزایش 
مربوط به تولید در صنایع خودرو و ماشــین آلات با ۲۲ درصد 
تعلق دارد، افزود: بخش ماشین آلات و تجهیزات با ۱۹ درصد، 
منسجوات با ۱۷ درصد و فلزات اساسی با ۸.۵ درصد بیشترین 

سهم را در رشد تولید صنایع بزرگ داشته اند.
خاندوزی یکی از دلایل رشــد تولید در صنایع بزرگ را رشد 
۵.۸ درصدی تشکیل سرمایه و بهبود سرمایه گذاری اقتصادی 
دانست و خاطر نشان کرد که کاهش قطعی برق صنایع هم به 

این رشد کمک کرده است.
سخنگوی اقتصادی دولت به آمار مرکز آمار ایران استناد کرد و 
گفت: در بهار امسال رشد اقتصادی ۳.۸ درصدی به ثبت رسید 

که این شاخص بدون نفت ۴.۳ درصد است.
وی با برشمردن اجزای رشد اقتصادی فصل بهار اظهار داشت: 

میزان رشد بخش صنعت در مدت یاد شده ۵.۱ درصد، معادن 
۱.۱ درصد، خدمات ۳.۹ درصد و کشاورزی منفی هشت دهم 

درصد بوده است.
خاندوزی درباره صفر شدن سود بازپرداخت وام قرض الحسنه تا 
سقف ۱۰ میلیون تومان در برخی بانک ها اظهار داشت: این اقدام 
برای وام های زیر ۱۰ میلیون تومان در دو بانک قرض الحسنه 
است که بانک مرکزی جزئیات آن را این هفته اعلام می کنند.
وی با تاکید بر اینکه بانک های دولتی سهم تسهیلات خرد را 
افزایش دهند، افزود: این جزئی از برنامه دولت برای تأمین نیاز 
مردم در دسترسی به تسهیلات خرد است. تاکید به بانک های 
دولتی این بود سهم تسهیلات و تأمین مالی خرد را افزایش دهند 

تا دسترسی آسان تری برای عامه مردم داشته باشند.
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به دو برابر شدن افزایش 
سرمایه بانک قرض الحسنه مهر، ابراز امیدواری کرد که این 
بانک های قرض الحسنه قدرت سرمایه بیشتری بیابند تا مردم 

دسترسی بهتری داشته باشند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره میزان درآمد محقق شده 
بودجه امســال نیز گفت: ۷۵ درصد میزان تعهد درآمد مدنظر 
قانون بودجه محقق شــد و هم اینکه دولت به دنبال کاهش 
کسری بودجه اســت که برای جبران آن و عدم استقراض به 

دنبال مدیریت بودجه است به طوری که کمتر از ۱۰ هزار میلیارد 
تومان از تنخواه استفاده کرد.

وی ادامــه داد: البته تخصیص هایی از قبــل وجود دارد که 
امیدواریم تا مهر بتوانیم پرداخت کنیم تا مطالبات عمرانی قبل از 

زمستان پرداخت شود.
خاندوزی بیان کرد: در چشــم انداز نیمه دوم سال سهم هر 
وزارتخانه در میزان کسب درآمد مشخص است و تلاش این 
است وزارتخانه هایی که می توانند کسب درآمد داشته باشند، ۱۰۰ 

درصد تعهد خود را محقق کنند.
وی ادامه داد: در دولت تصمیم داریم در شش ماهه دوم سال، 
مجموع دارایی هایی که در اختیار دولت است از طریق مولدسازی 
و یا واگذاری دارایی ها به بخش خصوصی، کسری بودجه دولت 

جبران شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی دربــاره پرداخت وام خرد بدون 
ضامن در نیمه نخســت اماسل گفت: تا نیمه شهریور ماه در 
مجموع ۷۹۳ هزار فقره وام خرد تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان 
به افراد واجد شرایط پرداخت شده است و متقاضیان بسیاری هم 
هنوز نتوانسته اند وام دریافت کنند که به بانک های دولتی تاکید 

کردیم پرداخت را سرعت ببخشند.
وی بانک های سپه، رفاه کارگران و مهر ایران را سه بانک در 

رتبه نخست پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن عنوان کرد 
و درباره مساله بهبود کیفیت ترارنامه بانک ها گفت: با توجه به 
سرریز تقاضاها به بانک ها و اضافه برداشت آنها از بانک مرکزی، 
تلاش شد این مساله را با افزایش سرمایه به بانک های دولتی 
کاهش دهیم و بنابراین مقرر شد ۳۵ هزار میلیارد تومان برای این 

منظور اختصاص یابد.
خاندوزی درباره زیان انباشته بانک ملی ایران نیز گفت: بانک 
ملی در سال ۱۳۹۹ حدود ۶.۷ هزار میلیارد تومان زیان داشت که 

در ۱۴۰۰ به ۲,۴۰۰ میلیارد تومان کاهش یافت.
وی در عین حال خاطرنشان کرد: با وجود زیان منفی بانک 
ملی، فعالیت این بانک مثبت شد و در تلاشیم مشکل بانک های 
دولتی که در شرایط بدی آنها را تحویل گرفتیم، سریع تر بهبود 
ببخشیم. خاندوزی در موضوع واگذاری به بخش خصوصی و 
نواقص آن در سال های گذشته گفت: در یک سال اخیر دولت 
به آسیب شناسی خصوصی سازی های گذشته پرداخته و بعد از 
۱۴ سال رئیس جمهور شخصاً در این جلسات شرکت کرده و 
با حضور وی معضلات و راهکارهای خصوصی سازی بررسی 
شده و پیشرفت های خوبی نیز در این زمینه حاصل شده است در 
ماه های اخیر نیز اجلاس بین المللی با حضور صاحبنظران داخلی 

و خارجی و فعالان اقتصادی برگزار شد.
خاندوزی در ادامه گفت: بازگرداندن اعتماد باید اصل واگذاری 
دولت به بخش خصوصی باشد و فسخ قرارداد باید آخرین مرحله 
اجرایی انجام گیرد. وی در مورد واگذاری پالایشگاه کرمانشاه 
گفت: در بحث واگذاری پالایشگاه کرمانشاه سازمان خصوصی 
ســازی ایراداتی به ارزش گذاری آن داشته و قرار است هیئت 
داوری بعد از بررسی مجدد نظر خود را به وزارت اقتصاد و سازمان 

خصوصی سازی اعلام نماید.
وی ادامه داد اخیراً نیز قانون اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی با 

بازنگری مجدد مورد اصلاح قرار گرفت.
در بحث تفاهم نامه شانگهای همیشه حضور در سازمان های 
بین المللی ظرفیتی را برای اقتصاد هر کشور تعیین می کند و 
باید از این ظرفیت ها به درست ترین وجه ممکن استفاده شده 
تا بهره های اقتصادی برای مردم حاصل شود. این موضوع نیاز 
به اتحاد ملی داشته و نباید به آن به عنوان موضوعی سیاسی 

نگریست.
در بحث اقتصادی شانگهای می توان به دو موضوع باشگاه 
انرژی شانگهای که بزرگترین تولید کنندگان انرژی و مصرف 
کنندگان در آن حضور دارند و باشگاه تجارت شانگهای با حضور 
قطب های تجارت دنیا در آن اشــاره کرد که می تواند ظرفیت 

انرژی و تجارت کشور را بی افزاید.

سخنگوی اقتصادی دولت:

رشد اقتصادی در بهار سال ۱4۰۱ به 4/3درصد رسید

دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی از صادرات 
۱7۵ میلیــون دلاری لوازم خانگی تــا پایان مردادماه 
امسال خبر داد و گفت:  روسیه بازار جدیدی برای فعالان 
صنعتی کشورمان است که می تواند به ارتقای صادراتی 

شرکت ها کمک کند. 
»عباس هاشمی« در تشریح علل و عوامل اصلی محقق شدن رشد 
تولید در فعالیت های صنعتی به خصوص بخش لوازم خانگی، توجه به 
صادرات و بازارهای منطقه و همسایگان را یکی از دیگر رویکردهای 
مثبت دولت و وزارت صمت عنوان کرد.وی افزود: این مهم سبب شد 
تا در پنج ماهه نخست امســال شاهد صادرات ۱۷۵ میلیون دلاری 
لوازم خانگی باشیم، در حالی که در کل سال ۹۹ این رقم ۳۵۴ میلیون 
دلار و در سال گذشته این رقم ۳۷۶ میلیون دلار بود و به نظر می رسد 
تا پایان سال جاری از صادرات سال گذشته پیشی بگیریم.این مقام 
صنفی تاکید کرد: امروز مناقشــه نظامی روسیه و اوکراین و تحریم 
روس ها، این کشور را به شدت در عرصه های مختلف نیازمند واردات 
کرده و بازار جدیدی برای صنعتگران لوازم خانگی کشورمان ایجاد 
کرده است.وی خاطرنشان کرد:  تاکنون تیم ها و گروه های مختلفی از 
روسیه برای توسعه مراودات و همچنین واردات لوازم خانگی از ایران به 
کشورمان سفر کرده اند و باید از فرصت پیش آمده استفاده بهینه کنیم.

دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی بیان داشت: روسیه با توجه 
به جمعیت بالا و همچنین شرایط خاص سیاسی آن می تواند برای دو 

تا سه سال آینده بازار خوبی برای صنعتگران ایرانی مهیا کند.
وی، برگــزاری نمایشــگاه ها و همچنین حضــور در رویدادهای 
نمایشگاهی روسیه را فرصتی برای معرفی و عرضه محصولات ایرانی 
عنوان کرد و گفت: به سازمان توسعه تجارت و همچنین نمایشگاه 
بین المللی شهر آفتاب پیشنهاد کرده ایم تا با موافقت روس ها، به تهاتر 
مکان نمایشگاهی در ایران و روسیه به منظور برپایی نمایشگاه دائمی 
بپردازیم. در این نمایشگاه دائمی همچنین روس ها می توانند نیازها و 
نداشته های خود در عرصه کالا و قطعه را در معرض دید صنعتگران 
ایرانی قرار دهند.هاشــمی همچنین از پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
سال های گذشته انتقاد کرد و گفت: پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی از ابتدا 

اشتباه بود، زیرا سبب دونرخی شدن ارز شد که در عمل فسادزا بود و 
سبب شد منابع ارزی کشور به طور بهینه استفاده نشده و مصرف کننده 
واقعی از آن منتفع نشود.وی با بیان  اینکه پرداخت این ارز همچنین به 
ورود کالای قاچاق به کشور دامن زد، ادامه داد: باید بر افراد و واحدهایی 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت می کردند نظارت می شــد، در حالی که 
محصولات تولیدی به اشکال مختلف به دیگر کشورها قاچاق می شد 
و از طرفی کالاهای قاچاق دیگر وارد کشور می کردند؛ این به معنای 
بازی دو سر سود برای قاچاقچیان بود. دبیرکل انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی اظهار داشــت: وقتی نرخ ارز برای همه یکســان باشد 
هزینه های قاچاق بالا خواهد رفت و دیگر انگیزه ای برای قاچاقچیان 
باقی نمی ماند. وی، کاهش قطعی های برق صنایع و همچنین قطعی  
از پیش برنامه ریزی شده را عامل دیگری در بهبود وضعیت تولید عنوان 
کرد و گفت: از آنجایی که زیرســاخت های برق و انرژی کشور نیاز 
به بازسازی اساسی دارد، این قطعی ها اجتناب ناپذیر بود، با این حال 

مدیریت بسیار خوبی را در تابستان سال جاری شاهد بودیم.
»محمدرضا شــهیدی« دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و 
تصویری کشور نیز به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: رشد تولید تلویزیون 
در پنج ماهه امسال ناشی از افزایش تقاضای جامعه برای این کالا بوده 
و در نتیجه کارخانجات داخلی برای پوشش این تقاضا اقدام به تولید 
بیشتر کردند.این مقام صنفی خاطرنشان کرد: بخشی از این تقاضا در 

حقیقت تقاضاهای انباشته شده از سال های قبل بوده است.
وی افزود: در پنج ماهه ابتدایی پارسال مشکلات ارزی و همچنین 
نقل و انتقال ارز وجود داشــت، اما با استقرار دولت سیزدهم به تدریج 
این مشکلات کاهش یافت.شهیدی، همچنین تامین بیشتر برق برای 
صنایع در فصل تابستان نسبت به سال گذشته را یکی دیگر از عوامل 

رشد تولید در پنج ماهه امسال عنوان کرد.
وی به نقش موثر توســعه ارتباطات تجاری با همسایگان و دیگر 
کشورها به عنوان یکی از رویکردهای اصلی دولت و تاثیرگذار در رشد 
تولید اشاره کرد، اما گفت: در این زمینه سازمان توسعه تجارت و به ویژه 
شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی ایران می تواند نقش موثرتری 
ایفا کند و جا دارد به معرفی و بیان هرچه بیشــتر ظرفیت های تولید 

لوازم خانگی و صنعت قطعه سازی کشورمان به خارجی ها اقدام کنند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشور معتقد است: 
مســوولان دولت سیزدهم انگیزه و تلاش بسیار خوبی برای حل و 
فصل مشــکلات این صنعت و همچنین گشودن دروازه های جدید 
صادراتی دارند و تاکنون جلسات متعددی با تولیدکنندگان و فعالان این 
بخش برگزار کرده اند.بررسی آمارهای رسمی منتشره وزارت صمت 
حاکی است: در بخش لوازم خانگی کارخانجات داخلی تا پایان مردادماه 
امسال ۵۹۸ هزار و ۷۰۰ دستگاه تلویزیون و سه میلیون و ۹۰۴ هزار 
دستگاه الکتروموتور تولید کردند که به ترتیب رشد ۲۰.۷ درصدی و 

افزایش ۳.۸ درصدی نشان می دهد.

 صادرات 175 میلیون دلاری لوازم خانگی
 تا پایان مردادماه

مدیرعامل راه آهن از تلاش برای فعال ســازی کامل 
تمامی ظرفیت های ترانزیتی ریلی کریدور شرق-غرب 
و کریدور شمال - جنوب خبر داد و گفت: حدود ۵ قطار 
دیگر نیز از روسیه و از ایستگاه سولین کامز بارگیری 
شده و در مسیر ایران در حال سیر است که این موضوع 
نویدبخش ترانزیتی پیوسته برای کشورمان به حساب 

می آید. 
»سید میعاد صالحی« به تشریح دســتاوردهای راه آهن در حوزه 
ترانزیت پرداخت و اظهار کرد: دولت ســیزدهم در ادامه دیپلماسی 
حمــل و نقل فعال که در پی گرفته اســت، موضوع ترانزیت را در 

اولویت نخست خود در حوزه حمل و نقل ریلی قرار داده است.
وی عنوان کرد: تاکنون با کشورهای همسایه که امکان همکاری 
ریلی و ترانزیتی وجود دارد، جلسات مختلفی را برگزار کردیم که یکی 

از این کشورها، کشور روسیه است.
صالحی با اشاره به نخستین قطار ترانزیتی که از مبدأ روسیه و از 
مسیر کریدور ریلی ایران به مقصد هندوستان، سیر کرده بود، اظهار 
کرد: این قطار کانتینری بود و حدود ۳ هزار و ۸۰۰ کیلومتر را از مسکو 

تا سرخس سیر کرده بود.
مدیرعامل راه آهن یادآور شــد: اکنــون واگن هایی که با قطار در 
کشــورمان در حال سیر هستند، فله بر اســت  و محموله آن کود 

شیمیایی است.
وی افزود: بامداد جمعه اولین قطار وارد ایران شد که ۳۷ واگن فله 
بر اســت و اکنون در مسیر بندرعباس در حال سیر است که در این 
مسیر از ســرخس تا بندرعباس، حدود یک هزار و ۶۰۰ کیلومتر را 

سیر خواهد کرد.
 صالحی خاطرنشان کرد: قطار دوم نیز با ۴۰ واگن وارد کشورمان 
شده است که محموله آن نیز کود شیمیایی است و در همین مسیر به 

سیر خود ادامه خواهد داد.
رئیــس هیات مدیره راه آهن تاکید کرد: حدود ۵ قطار دیگر نیز از 
روسیه و از ایستگاه سولین کامز بارگیری شده و در مسیر ایران در حال 
سیر است که این موضوع نویدبخش ترانزیتی پیوسته برای کشورمان 

به حساب می آید.
وی تصریح کرد: هم اکنون با توجه به نوع محموله، هم درآمد ارزی 
نقدی و هم آورده سیاسی برای کشورمان به عنوان هاب ترانزیتی و 
به عنوان یک موقعیت استراتژیکی ایجاد شده است که می توانیم از 

آن استفاده کنیم.
صالحی با بیان اینکه دلیل وقفه زمانی بین عبور نخســتین قطار 
ترانزیتی از روســیه به ایران، تفاوت بین صاحب بار و نوع محموله 
بوده است، افزود: قطار اول، کانتینری با یکسری محموله ها بود؛ اما 
این قطار فله بر اســت که هر کدام از این قطارها صاحب بار دارد و 
همچنین از مبدایی که بار ارسال می شود، بارها با یکدیگر تفاوت دارند 

و ممکن است به شکل محدودتری باشند.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: دوره زمانی سیر قطارها 
بستگی به تفاهم کشورهای مبدأ و مقصد و صاحبان بار دارد. باری 
که هم اکنون درباره آن صحبت می کنیم، از کشــور مبدأ حرکت 
کرده و به کشور هندوستان و همچنین به کشور آفریقای جنوبی 

عزیمت می کند.
وی تاکید کرد: این محموله که هم اکنون در حال ســیر است، 
ادامه دار اســت و امیدواریم که تناژ آن بیشتر از آن چیزی که هم 

اکنون است بشود.
صالحی مدیرعامل راه آهن با اشاره به برنامه های دولت سیزدهم 
جهت گسترش مسیرهای ترانزیتی ریلی در کشور، اظهار کرد: با 
توجه به موقعیت ارزشمندی که کشورمان در کریدور شمال - جنوب 
و شــرق - غرب دارد، ما با کشــورهایی نظیر روسیه، قزاقستان، 
ترکمنستان، ازبکستان و قرقیزستان مذاکرات زیادی داشتیم و در 
طول فعالیت دولت سیزدهم در یک سال و نیم گذشته، تفاهمات 

خوبی انجام شده است.
مدیرعامل راه آهن یادآوری کرد: با توجه به نوع کالاهایی که آن ها 
دارند، می تواند تماماً به صورت ریلی از مسیر شمال - جنوب ایران 
عبور کند. در مسیر کریدور شرق به غرب نیز، هم از طرف قزاقستان 
و هم طرف چینی مذاکرات خوبی انجام شــده تا بار از مبدأ چین 
به قزاقستان ســیر کند و با عبور از کریدور شرقی - غربی ایران، 

به اروپا برود.
وی با بیان اینکه، اکنون ســه کریدور در مسیر کریدور شمال به 
جنوب فعال است، افزود: هم اکنون کریدور شرقی کریدور شمال به 
جنوب، از سرخس تا بندرعباس کاملًا فعال است و در مسیر کریدور 
میانی و غربی کریدور شــمال به جنوب نیز در حال برطرف کردن 

قسمت هایی از نواقص آن هستیم.
 صالحی تاکید کرد: هم اکنون مسیر شرقی کریدور شمال به جنوب 
کاملًا فعال است و با ظرفیت کامل در خدمت ترانزیت کشور است 
و هم آورده ارزی نقدی برای کشورمان دارد و هم می تواند موجب 

سیادت سیاسی و اقتصادی برای کشورمان شود.

 قطارهای باری از مبدا روسیه 
بزودی وارد ایران می شوند


